

حسني إبراهيم عبد العظيم، العوامل الإيكولوجية والمرض: دراسة  
سوسيو-أنثروبولوجية لمرض الكبد، رسالة دكتوراه، قسم علم  
الاجتماع، كلية الآداب، جامعة القاهرة، فرع بني سويف، ٢٠٠٠.

يمثل مرض الالتهاب الكبدي Hepatitis واحدا من أخطر المشكلات الصحية في المجتمع المصري في الوقت الراهن، وتشير الدلائل إلى ارتفاع معدل انتشاره في السنوات الأخيرة.

يهدف هذا البحث إلى التعرف على تأثير العوامل البيئية، وهي عناصر الطبيعية والاجتماعية والثقافية، في حدوث مرض الالتهاب الكبدي، وكذلك التعرف على تأثير المرض على العلاقات الاجتماعية والجوانب الاقتصادية للأسرة، كما يهدف البحث إلى التعرف على نمط الاستجابة للمرض.

اعتمد البحث على ثلاثة منظورات Perspectives أساسية في تفسير المرض، وهي المنظور الإيكولوجي، والمنظور الثقافي، والمنظور الاجتماعي، كما استفاد البحث من قضايا المنظور الطبي في فهم الجوانب الطبية لمرض الالتهاب الكبدي، واعتمد البحث على ثلاثة مناهج علمية، وهي منهج المسح الاجتماعي بطريقة العينة، ومنهج دراسة الحالة، والمنهج الأنثروبولوجي، وذلك من أجل تحقيق أهداف البحث.

وقد كشف البحث عن أن البيئة الثقافية بمؤثراتها المختلفة تمثل العامل الحاسم في انتشار مرض الالتهاب الكبدي، وأن هذه البيئة تستوعب في إطارها البيئة الطبيعية وتتجاوزها، فالبيئة الطبيعية هي الإطار المباشر للمرض، أما البيئة الثقافية فتمثل الإطار الأوسع والأعمق لحدوث المرض، كما كشف البحث عن أن مرض الالتهاب الكبدي يحدث تأثيرات عميقة في نمط العلاقات الاجتماعية الخاصة بالمريض، حيث يؤثر في أدواره الاجتماعية وشبكة علاقاته الممتدة والفاعلة، والنواحي الاقتصادية للأسرة، كما تبين من البحث تعدد وسائل علاج المرض بين العلاج المنزلي، والعلاج الرسمي، والعلاج الشعبي.

**Hosni Ibrahim Abdelazeem, Ecological Factors and Disease: A Socio – anthropological study to liver patients, Ph.D. Thesis in Sociology, Cairo University, Beni – Suef branch, 2000.**

Hepatitis is considered one of the most dangerous hygienic problems in the Egyptian society. All evidences refer to the remarkable increase of the rate of spreading this disease in the last few years.

The research is mainly intended to recognize to what extent the environmental, physical, cultural and social factors affect the incidence of Hepatitis. The research also aims at pursuing the influence of the disease on the social and economic relationships within the family. Furthermore, the researcher in this dissertation is intent on tracing the different patterns of response to the disease.

The researcher in this thesis has depended on three main perspectives; the ecological, cultural and the social one. Moreover, the researcher has greatly benefited from the issues of medical perspective in understanding the medical sides of Hepatitis. In addition, the researcher has relied on the social survey through the sample, case study method, and the anthropological method.

It is worth noting that the research has come to the conclusion that the cultural environment with its different influences represents the decisive and significant factor in the spreading of hepatitis. It also shows that the cultural environment includes the physical environment within itself and exceeds it, namely the physical environment is considered the direct range of the disease, whereas the cultural environment represents the largest and deepest range of the incidence of Hepatitis. Furthermore, the research uncovers the fact about the profound impacts of Hepatitis on the pattern of social relationships of the patient. The research also refers to the usage of many and multi kinds of treatment in facing the disease, such as Domestic treatment, formal treatment, and folk medicine.